
Nejdříve děkuji organizátorům, přednášejícímu Orkovi, všem účastníkům a mimu Václavovi za 

vytvoření „uměleckého díla“, kterým setkání chlapských skupin na Fortně bylo. Orko v jedné knize 

píše, že když vynálezy či teorie nepublikuje jedna skupina vědců, tak to za ně dotáhne jiná. Co ale 

nikdo za nikoho nemůže světu přinést je umělecké dílo, které je jedinečným vyjádření osobnosti 

tvůrce či tvůrců. K tomuto tvoření jsme byli pozváni. 

Naše společné setkání začalo v pátek 3. března ve večerních hodinách tradičně bubnováním, na které 

navazoval vstupní rituál – „s čím přijíždím“. Po rituálu jsme pak pokračovali informacemi od Pavla 

Hrdiny, modlitbou v kruhu a večerním potlachem. 

Druhý den po ranní meditaci a snídani proběhla prezentace Marka „Orko“ Váchy na téma papežské 

encykliky Laudato si‘ Tobě buď chvála (O péči o společný domov). Mimo jiné mě na přednášce 

zaujalo: 

- hříchem se můžu projevit nejen na Zemi, ale i proti Zemi 

- pojem ekocida 

- z Horského kázání: „Podívejte se na ptáky… pozorujte polní lilie…“ Ježíš neříká: „Dívejte se na 

mě!“ 

- jsme pozváni poznávat (věda), dělat vše krásné (umění) a být mystikem 

- celý život čteme knihu stvoření, Bůh ve všem, skrze krásu díla poznáváme dárce 

- V. E. Frankl – máme se ptát NE na to, co já chci od života, ale na to, co chce život ode mě 

- člověk s Bohem dokončuje ruku v ruce stvoření Světa 

- Tvůrce tvoří tvůrce 

- v mystice charisma rozkvétá používáním 

- věčnost začíná dnes, nebe není budoucno, ale neviditelno, peklo není budoucno, ale 

neviditelno 

- nic není profánní, vše je sakrální 

Po Orkově prezentaci jsme se rozdělili do skupin a byli vysláni do ticha nad otázkami. Na toto 

přemítání navazoval rituál u rozhledny na Petříně, který nás „zbavil zraku“, učil důvěře a vnímání 

kontaktu se Zemí, z níž pocházíme.  Poté následovaly skupinky k encyklice, kde jsme sdíleli k čemu 

nás samota a meditace dovedly. V naší skupince zaznělo třeba: 

- motivací k ochraně životního prostředí mohou být i současné vysoké ceny a inflace 

- doma chlapy trápí plýtvání jídlem 

- Exodu 90 vede také ke snížení osobní spotřeby 

- voliči „konzervativních“ stran nálepkují ochránce životního prostředí „ekoteroristy“ 

- environmentální žal vede k sebevraždám mladých lidí 

- encyklika je jihoamerickým pohledem, který spojuje ekologii se sociální spravedlností 

- současné vyspělé státy postavily svou vyspělost také na nerostném bohatství zemí „Třetího 

světa“ a mají tak morální povinnost pomoci i finančně těmto zemím vyřešit dopady změn 

klimatu 

- jsme povolání k následování Krista v jeho vydanosti 

- jsme stvoření z prachu Země a jsme živí 

- prvky, ze kterých jsme stvořeni, jsou z nitra hvězd a jsou společné celému vesmíru 

Po prezentaci toho, k čemu jsme ve skupinkách došli a Václavově pantomimě jsme se ve „velkém 

kruhu“ sdíleli na téma „místní skupiny“. 

Takto jsme pokračovali i v neděli po mši svaté a z obou „velkých kruhů“ mi v paměti uvízlo: 



- schází se u nás tři různé skupiny chlapů - Chlapi, Modlitby otců a Exodus (Kdo není proti nám 

je s námi) 

- roste počet iniciovaných “mladých chlapů“ (z akcí otec-syn), kteří se ale většinou nijak 

nescházejí 

- chlapské společenství stárne 

- chlapi jsou zváni vzájemně se ve skupinkách navštěvovat 

- většina skupin je otevřených 

- pražští chlapi kolem Tapíra pořádají „bubnování na Náplavce“ otevřené veřejnosti, loni se 

k nim přidali i chlapi z Pardubic 

Po velkém kruhu, závěrečném rituálu a obědě jsme se rozloučili a vyrazili zpět do svých místních 

skupin. 

 

Když s odstupem přemýšlím, jaké pocity a myšlenky ve mně Seskup 2023 vyvolal, tak určitě převažují 

ty radostné a pozitivní. Radost ze setkání, z otevřenosti, Genius loci, pocit, že chlapské hnutí je živé a 

rozmanité. Mezi ty méně radostné řadím pocity ze stárnutí chlapského společenství, a také starost co 

s mladými iniciovanými syny, tedy to, na co kladl důraz Petr Krčula. Osobně musím přiznat, že sdílení 

na téma skupinek u mě značně zastínilo původní téma, tedy papežskou encykliku. 

 

A co si z našeho setkání odnáším? Hlavně poznání: 

- rozmanitosti, která v chlapském hnutí je 

- toho, že naše skupina, je jednou z mnoha v naší zemi 

- všeobecného odhodlání v díle pokračovat 

- pozvání k tomu stát se spolutvůrcem (díky Orkovi) 

- alarmujícího stavu nejen životního prostředí, ale i sociální nespravedlnost ve světě – bohaté 

vs. chudé státy (díky papeži Františkovi) 

- na akci SESKUP by ústřední téma a přednášející měli vycházet z „našeho prostředí“ 

 

Osobně cítím jako důležité otázky:  

- kam směřujeme, k sociálnímu nebo duchovnímu typu setkávání? 

 - jaký je význam chlapského hnutí v duchovním životě chlapů? (sám to mám tak, že duchovním 

vedením jsou pro mě denní meditace CAC, na druhé straně jsou to chlapské akce, které mě vyvedou 

z rutiny, z komfortní zóny do mysli začátečníka) 

- jakým způsobem se popereme se současným trendem stárnutí hnutí s malým počtem nově 

příchozích mladších chlapů, komu budeme načerpané dary a poznání předávat? 

- co uděláme s hřivnami nám svěřenými, co přineseme Kristu, jak se mu dáme k dispozici? 

Chlapi, jsem jedním z mnoha párů očí a uší, které se akce zúčastnily a naše vnímání je naštěstí 

rozdílné.  

Přeji vám pokojné a radostné bytí v přítomnosti 

Marek 


